
www.sharghdaily.com پنجشنبه۲
۲۸  فروردین  ۱۴۰۴

سال بیست ویکم      شماره ۵۰۸۷

حال اجرا ستحکم پرونده چای دبش در سخنگوی قوه قضائیه اعلام کرد
سخنگوی قوه قضائیه از صدور حکم 
اعدام بــرای امیر تتلو خبر داد و گفت: این 
حکم در مرحلــه فرجام خواهی در دیوان 
عالی اســت و هنوز قطعیتش اعلام نشده 
اســت. اصغر جهانگیر در نشست خبری 
دیروز از همــه خبرنگاران برای پوشــش 
ســریع و به موقع اخبار دســتگاه قضائی 
تشــکر کــرد. وی گفــت: گزینــه مذاکره 
غیرمســتقیم ایران با طرف مقابل ناشــی 
از اراده جمهوری اســلامی است که برای 
منافــع ملــی می جنگــد و از روزنه های 
دیپلماســی نیز می خواهد بهره ببرد، ولی 
ایــران در موقعیتی قــرار دارد که به هیچ 
قدرتی باج نمی دهد و در مقابل تهدیدات 
دشــمن با اقتدار از گزینه هــای لازم خود 
به موقــع اســتفاده می کند. قــوه قضائیه 
نیز با هوشــیاری تمام اجازه نمی دهد که 
برخی در زمین دشمن بازی کنند و فضای 
امیدآفرینــی در کشــور را تبدیل به یأس و 

ناامیدی یا حاشیه سازی کنند.
در پاسخ به سؤالی مبنی بر انتشار نامه 
امیرحسین مقصودلو (تتلو) که گفته یک 
ماه دیگر اعدام می شــود، گفت: با پیگیری 
کــه از دادگاه کیفری یک تهران داشــتم، 
اولا نام بــرده به اتهام تشــویق به فســاد 
از شــعبه ۲۶ دادگاه انقــلاب به ۱۰ ســال 
حبس محکوم شــده که در حال گذراندن 
حبس اســت. درخصوص اتهــام توهین 
به مقدســات در شــعبه ۹ دادگاه کیفری 
یک تهران به پنج ســال محکوم شد که با 
فرجام خواهی دادگستری، پرونده به شعبه 
۹ دیــوان عالی رفت و نقض شــد. پس از 
نقض حکــم، پرونده به شــعبه ۶ دادگاه 
کیفری یک رفت و بزه انتســابی محرز شد 
و طبــق ماده ۲۶۲ قانــون مجازات و ماده 
۵۱۳ قانون مجازات حکم اعدام صادر شد 
و حکم در مرحله فرجام خواهی در دیوان 
عالی اســت و هنوز قطعیتش اعلام نشده 
اســت و منتظر دیوان عالی هســتیم. لذا 
هرگونه اطلاع رســانی قبل از اینکه دیوان 

عالی آن را بگوید، مورد تأیید نیست.
جهانگیر در پاســخ به پرسشی درباره 
اینکه رســیدگی بــه ادامه پرونــده چای 
دبــش در چــه مرحلــه ای اســت و آیــا 
حکــم زنــدان دو وزیر ســابق محکوم در 
ایــن پرونده اجرا شــد؟ گفــت: حکم در 
مرحله اجراست و اطلاع رسانی می شود. 
سخنگوی قوه قضائیه در پاسخ به  پرسشی 
دربــاره اقدامات قوه قضائیــه در ارتباط با 
سایت های فروش غیرمجاز بلیت هواپیما 
گفت: افــرادی از طریق روش های پیچیده 
ضمن سوءاســتفاده از کاربــران، با خرید 
بلیت مانع از دسترســی عادلانه مردم به 
بلیت شدند و دادستان تهران با شناسایی 
و پیگیری قاطع، بیش از سه هزار سرویس 
مرتبط را شناســایی کــرد. وی ادامه داد: 
حــدود ۵۰۰ دامنه اینترنتی که در قالب دو 
حساب کاربری فعالیت داشتند نیز مسدود 
شــد. همچنین درگاه هایی کــه پرداخت 
متصل داشــتند و در مجموع هشت درگاه 
شناسایی و مسدود شــد. جهانگیر اظهار 
کرد: با اقدامات انجام شــده، ظرفیت های 
احتکار شده آزاد شــد و برای مردم شرایط 
لازم فراهم شد و قیمت های بلیت در پایان 
حــدود ۱۵ درصد کاهش یافت که نشــان 
می دهــد روند نظارتــی می تواند مثمرثمر 
باشــد. ســخنگوی قوه قضائیه ادامه داد: 
دادستانی تهران بیش از سه هزار سرویس 
مرتبط با این شــبکه را شناســایی و نسبت 
به مسدودســازی سایت ها اقدام لازم را به 
عمل آورد. جهانگیر مجددا تأکید کرد که با 
بهره گیری ظرفیت دستگاه های نظارتی و با 
اقدامات پیشگیرانه دادستانی، ظرفیت های 
احتکار شــده که در خصوص بلیت در پایان 
سال اتفاق افتاده بود، آزاد شد. جهانگیر در 
پاسخ به سؤالی در مورد پروژه پتروشیمی 
در میانکاله گفت: با توجه به اینکه واگذاری 
اراضی ملی منطقه حســین آباد بهشــهر 
جهت طرح احداث پتروشــیمی میانکاله 
برخلاف ضوابــط و مقررات قانونی مربوط 
بود، در سال ۱۴۰۱ دادستان وقت کل کشور 
در نامــه ای به وزیر جهاد کشــاورزی تأکید 
کرد که موضوع واگذاری اراضی در هیئت 
نظارت مطرح و نســبت به فسخ قرارداد و 
استرداد اراضی مذکور اقدام لازم به عمل 
آید. پس از این نامه در ســال ۱۴۰۲ وزارت 
نفت موافقت نامه اجرای طرح پتروشیمی 
میانکالــه را لغــو کرد و براســاس آخرین 
مکاتبه ای که از ســوی ســازمان حفاظت 
محیط زیســت در سال گذشته صادر شده، 
تاکنون مجوز ارزیابی زیست محیطی برای 
طرح مذکور صادر نشــده است و هرگونه 
فعالیت در آن مجموعه و اقدام به شروع 
کار، غیرقانونــی بوده و توســط نهادهای 

نظارتی جلوگیری خواهد شد.

از ابتــدای مکاتبــه ترامپ با مقامات ایران، این بحــث جدی به خصوص در 
محافل ایرانی مطرح بود که مذاکره «مســتقیم» با آمریکا جایز نیست، ولی 
رهبری اجازه مذاکره «غیرمســتقیم»  را با هدف رفع تحریم ها به دولت داده اســت. 
متقابلا ترامپ اصرار داشت که مذاکراتش با ایران، مستقیم است  نه غیرمستقیم. اما 
به نظر می رسد ایران و آمریکا برداشت متفاوتی از مستقیم بودن و غیرمستقیم بودن 
مذاکــرات خود دارند. بدیهی اســت آنچه در مســقط روی داد، درواقــع مذاکره با 
میانجی گری عمان بود. نقش میانجی نیز همین است که دیدگاه طرفین را به یکدیگر 
منتقل کند و سهم و نقشی برای خود قائل نیست و ملاحظات یا منافع خود را دخالت 
نمی دهد. برداشت طرف ایرانی این است که به صورت غیرمستقیم با آمریکا مذاکره 
کرده، اما مقصود ترامپ ظاهرا چیز دیگری است؛ او تروئیکای اروپایی، اتحادیه اروپا، 
چین و روسیه را در نهایت  واسطه هایی می دید که در قالب معروف ۱+۵ نقشی برای 
خود تعریف کرده بودند و در بازی که اصولا نباید در آن باشند، بهره می برند. مثلا آنها 
فروش هواپیمای خود را به عنوان امتیاز به ایران می دهند، در حالی که سر هواپیماساز 
آمریکایی بی کلاه می ماند. از ابتدا هم درواقع ســه وزیر اروپایی که به تهران آمدند و 
شــرح آن را جک اســتراو، وزیر خارجه وقت بریتانیا، نوشته است، هدف شان همین 
کنترل تنش بیان تهران و واشنگتن بود. ترامپ می گوید نیازی به آنها ندارد و می تواند 
«مســتقیما» با تهران به توافق برســد. اتفاقا ورود آمریکا به مذاکرات هســته ای و 
شــکل گیری ۱+۵ هم ناشــی از این ایده بود که اروپا از خودش اراده ای ندارد و تابع 
آمریکاست. از این سبب  می توان گفت هر دو طرف به درستی می گویند که ایده آنها 
پذیرفته شده است؛ هم مســتقیم و غیرمستقیم! نکته مهم اینجاست که وضعیت 
کنونی، امکان سهم گیری سایر بازیگران را از تنش هسته ای ایران کاهش می دهد و اگر 
حتی فقط متن برجام بدون یک کلمه کمتر یا بیشــتر مورد توافق مجدد قرار گیرد- 
می توان حدس زد که تیم آمریکایی آن ظرافت و حوصله تیم قبلی را ندارد تا سندی 
مفصل و پر از جزئیات بنویســد - این بار این دستاورد مستقیم آمریکا خواهد بود. به 
عبارت دیگر، این معنای مذاکره مستقیم را باید در بافت سیاست خارجی ترامپ دید 
که گویی از جدایی عمیق تر دو سوی اطلس  هراسی ندارد. در دوره اول دولت ترامپ، 
ایران کوشــید در میان «غرب دوپاره» از اروپا بخواهد تا نقشی تاریخی برای خود ایفا 
کند و ضمن پرداخت هزینه، خود را از آمریکا مستقل کند. اینستکس شکست خورد 
و اروپا خود را به طور جدی در معرض معارضه با آمریکا قرار نداد یا حداقل در مورد 
ایران چنین نکرد و حاضر به هزینه نشد. در دوره دوم، گویا ایران به سوی دیگر اطلس 
رو کرده  که آمریکاست و آمریکا در این مورد نه تنها هزینه نمی دهد، بلکه دستاورد هم 

می سازد. خدا می داند!

اسماعیل بقائی با انتقاد از تغییر مواضع مذاکره کننده ارشد آمریکایی:

دیپلماسی، زمین تندروها نیست
خبر گزارش

سیـاستسیـاست

 «تغییــر دروازه در فوتبــال یک خطای بنیادیــن و یک حرکت 
غیرمنصفانه اســت. خطایی که برخی از تندروهای آمریکایی که 
هنر توافق برد-بــرد را نمی فهمند، آن را بر دولت و مذاکره کننده 
آمریکایی تحمیل می کنند... . چنین حرکتی می تواند به منزله نبود 
جدیت و نداشــتن حسن نیت تلقی شود. باید برای تغییر، حرکتی 
جدی انجام داد». این بخشی از واکنش اسماعیل بقائی به تغییر 
مواضع استیو ویتکاف است. از سویی مذاکراتی که با میانجی گری 
عمان آغاز شــده و قرار بود در مســقط پیگیری شود، حالا اخبار 
تأییدنشده می گویند مذاکرات به رم منتقل خواهد شد که همچنان 
میانجــی عمان اســت و میزبان مذاکــرات، بنابرایــن تغییری در 
رویکرد میانجی رخ نداده است، اما زمین بازی آمریکا با نوسانات 
مواضع ویتکاف در حال تغییر اســت. مذاکرات غیرمستقیم میان 
ایــران و ایالات متحده، هرچند خارج از چارچوب رســمی برجام 
و با اراده دو کشــور و حذف طرف های اروپایی و روســیه و چین 
آغاز شــده، همچنان یکی از معدود مسیرهای فعال دیپلماتیک 
میان دو کشور به شمار می رود؛ مسیری که از نگاه ناظران سیاسی، 
نقشــی کلیدی در مدیریت تنش، کاهش خطر درگیری و گشودن 
پنجره های دیپلماسی میان دو کشور دارد. در هفته های اخیر، بار 
دیگر تماس های تهران و واشنگتن با میانجی گری عمان آغاز شده 
و اولین دور مذاکره نیز در مســقط برگزار شــد که روایت دو طرف 
نشــان از مثبت بودن اولین گام در این دور از مذاکرات بود اما بعد 
از چند روز شاهد سخنانی از ویتکاف، مذاکره کننده ارشد آمریکایی 

هستیم که سبب واکنش تند طرف ایرانی شده است.

مواضع لرزان استیو ویتکاف، از فاکس تا ایکس
به نوشته یورونیوز، تنها یک روز پس از اینکه استیو ویتکاف در 
گفت وگو با فاکس نیوز گفت که «ایران به غنی سازی بیش از ۳.۶۷ 
درصدی نیاز ندارد» و بســیاری آن را به نوعی موافقت ترامپ با 
حفظ برنامه غنی ســازی ایران به مقدار توافق برجام دانســتند، 
ویتکاف در شــبکه اجتماعی ایکس نوشــت «تهران باید برنامه 
غنی سازی خود را نابود کند». استیو ویتکاف، فرستاده ویژه دونالد 
ترامــپ، رئیس جمهوری آمریکا در امور خاورمیانه و سرپرســت 
هیئت آمریکایی در مذاکرات هســته ای با ایران روز سه شــنبه ۱۵ 
آوریل در شــبکه اجتماعی ایکس نوشــت: «توافق بــا ایران تنها 

زمانی نهایی خواهد شــد که مورد توافق ترامپ باشد». ویتکاف 
افزود: «هرگونه توافق نهایی بایــد چارچوبی برای صلح، ثبات و 
شــکوفایی در خاورمیانه ایجاد کند. این به آن معناست که ایران 
باید برنامه غنی سازی و تسلیحاتی هسته ای خود را متوقف و نابود 
کند». استیو ویتکاف همچنین نوشت: «برای جهان ضروری است 
که توافقی ســخت گیرانه و عادلانه ایجاد کنیم که پایدار بماند، و 
این همان چیزی اســت که رئیس جمهور ترامپ از من خواســته 
است انجام دهم». به نظر می رسد اظهارات روز سه شنبه ویتکاف 
در تضاد با موضع شــامگاه دوشنبه او، تحت تأثیر بازی رسانه ای 
تندروهای آمریکا و رســانه های اســرائیلی رخ داده و همین امر 
سبب واکنش های منفی نسبت به ادعای جدید آمریکا در این دور 

از مذاکرات غیرمستقیم با ایران شده است.
از این رو مواضع متناقض مذاکره کننده آمریکایی، موجب شــد 
که ســخنگوی وزارت امور خارجه، او را به مراقبت در مواضعش 
دعوت کند و هشدار دهد این گونه رفتارها ثمره ای جز بی اعتمادی 
نخواهد داشــت. به گزارش مهر اســماعیل بقائی در واکنش به 
پســت استیو ویتکاف در شبکه ایکس که در آن به نابودی برنامه 
هســته ای ایران و صنایع نظامــی مرتبط با آن اشــاره کرده بود، 
گفت که برخی از خطاها، خطاهای بنیادینی هستند که می تواند 
مســیر تازه مذاکراتی را بر هم زند. سخنگوی وزارت امور خارجه 
کشورمان با هشدار و تذکر این موضوع به مذاکره کننده آمریکایی 
نوشت: «تغییر دروازه در فوتبال یک خطای بنیادین و یک حرکت 
غیرمنصفانه اســت. خطایی که برخی از تندروهای آمریکایی که 
هنر توافق برد-بــرد را نمی فهمند، آن را بر دولت و مذاکره کننده 
آمریکایی تحمیل می کنند. در دیپلماســی چنین خطایی می تواند 
یک شــروع تازه را که با دشــواری آغاز شــده، از بین ببرد. چنین 
حرکتی می تواند به منزله نبود جدیت و نداشتن حسن نیت تلقی 

شود. باید برای تغییر، حرکتی جدی انجام داد».
بقائی بــا تأکید بر اینکــه تندروهای آمریکایــی نمی خواهند 
«دولت آمریکا به نمایندگی از مردم آمریکا مذاکره کند»، ادامه داد: 
این کنش و واکنش ها از ســوی نماینده رئیس جمهور آمریکا در 
مذاکرات و سخنگوی وزارت امور خارجه ایران، به صراحت حاکی 
از این اســت که برخی از مقام ها و گروه هــای ذی نفع در آمریکا 
نمی خواهنــد دولت آمریکا به نمایندگــی از مردم آمریکا مذاکره 
کنند؛ بلکه درصدد هســتند این کشــور منافع یک گروه خاص را 
نمایندگی کند؛ گروهی که بیش از چهار دهه است به همین روش 
از طرف آمریکایی بهره برداری کرده اســت»، پس به نظر می رسد 
موفقیت در مذاکرات نیازمند آزادســازی سیاست خارجی آمریکا 
از ســلطه بازیگرانی اســت که به  صورت سیستماتیک چهره ای 
اهریمنی از ایران ترســیم می کنند و مســیر تعامل عمل گرایانه را 
مســدود می ســازند. علاوه بر این تندروها و لابی هــای ضد ایرانی 
در واشــنگتن تلاش خواهند کرد با ایجاد ترس، انتشــار اطلاعات 
نادرســت، تخریب شــخصیت ها و تاکتیک هــای روانی، از جمله 
مقایســه های نادرســت بین ترامپ و اوباما، مذاکرات را منحرف 
کنند. این حاشیه سازی ها نباید سیاست آمریکا را شکل دهد. آنچه 
لازم اســت، تمرکز بر دســتیابی به توافقی واقع بینانه، منصفانه، 
متعادل و عملی اســت. ایران رفتار دولت آمریکا را در این ارتباط 
به دقت رصد خواهد کرد و متناســب با رفتــار آمریکایی ها رفتار 

مناسب خود در این زمینه را تنظیم خواهد کرد».
لازم بــه توضیح اســت این تغییــر مواضع طــرف آمریکایی 
همراه با تغییر مکان مذاکره از مســقط بــه رم، در حالی رخ داده 
که رسانه های فرانسوی گزارش داده بودند مقامات آمریکایی این 
هفته در پاریس خواهند بود! «سوفی پریماس» سخنگوی دولت 
فرانسه، روز چهارشــنبه به خبرنگاران گفت که وزیر امور خارجه 
آمریکا و فرستاده کاخ سفید به زودی از فرانسه دیدن خواهند کرد. 
پریماس با بیان این مسئله که «آنها به طور گسترده درباره مسائل 
خاورمیانه با مقامات فرانســوی گفت وگو خواهنــد کرد»، افزود: 
«همه موضوعات مربوط به خاورمیانه روی میز خواهد بود». یک 
مقام مطلع از مقدمات این ســفر به نشریه «پالتیکو» نیز گفت که 
دو طرف درباره تهدیدهای تعرفه ای ترامپ، اوکراین، ایران و روابط 

تجاری گفت وگو خواهند کرد.

ادامـه در 
صفحه

۳

گروه سیاســت: درحالی که دولت چهاردهــم در میانه دور جدیدی از مذاکــرات خارجی، چالش های 
اقتصادی و وعده های معیشــتی قرار دارد، نشســت بیست وهفتم فروردین هیئت وزیران فرصتی بود تا 
اعضای کابینه در حاشیه جلسه، مقابل خبرنگاران بایستند و درباره مهم ترین پرسش های افکار عمومی 
سخن بگویند. از انتقال پیام مکتوب رهبری به پوتین و تأکید بر حق غنی سازی تا اصلاح تعرفه اینترنت، 
کمبود ســوخت نیروگاهی، سرنوشــت طرح کالابرگ و احتمال بازگشت اختیار تغییر ساعت رسمی به 

دولت؛ گفت وگوهایی که هرکدام بخشی از نقشه راه سیاست گذاری در سال ۱۴۰۴ را روشن تر می کنند.

پیام رهبری به کرملین
عباس عراقچی در حاشیه جلســه هیئت دولت در جمع خبرنگاران درباره مواضع آمریکا پیرامون 
مذاکرات گفت: جلسه اول مذاکرات سازنده و رو به جلو بود و جلسه روز شنبه آینده در ادامه جلسه اول 
خواهد بود. در فاصله جلسه اول و دوم بعضا مواضع متضادی را مطرح می کنند که اصلا کمک کننده 
به روند مذاکرات نیســت. باید در مذاکرات از نظرات واقعی آنها مطلع شــویم. اگر مواضع ســازنده ای 
داشته باشند، می توان امیدوار بود که مذاکرات در چارچوب یک توافق محتمل را آغاز کنیم. اگر مواضع 
متناقض ادامه یابد، کار مشکل خواهد بود. در این فاصله ویتکاف چند جور صحبت کرده است که باید 

در پشــت میز مذاکره از مواضع واقعی آنها مطلع شد. وی 
درباره هدف ســفرش به روسیه بیان کرد: هدف من انتقال 
پیام مکتوب مقام معظم رهبری به روســیه است، این پیام 
در دیــدار با پوتین منتقل خواهد شــد. عراقچی در پاســخ 
به این پرســش که درباره ظرفیت غنی ســازی در مذاکرات 
صحبت شــده اســت؟ بیان کرد: غنی ســازی ایران امری 
واقعی، حقیقی و پذیرفته شده است. ما برای اعتمادسازی 
بــرای نگرانی احتمالی آمادگی داریــم، ولی اصل موضوع 
غنی ســازی قابل مذاکره نیســت. وزیر خارجه درباره فشار 
به تیم مذاکره کننده ایرانــی، بیان کرد: اگر مذاکره بر مبنای 
موضع برابر و در فضای محترمانه باشد، می تواند پیش برود 
اما از طریق فشار و تحمیل چیزی حاصل نخواهد شد. این 

را ما در عمل هم ثابت کرده ایم. ما در کمال خونســردی و آرامش و بدون اینکه تحت تأثیر فشاری قرار 
بگیریم، در مذاکره شرکت می کنیم.

اقتصاد؛ از تهاتر نفت تا حفظ کالابرگ
ســیدحمید پورمحمدی در حاشیه جلســه هیئت دولت در جمع خبرنگاران گفت: درآمد مالیاتی 
ســال ۱۴۰۳ تقریبا صددرصد تحقق یافت، اما درآمد نفتی کم شــد چــون مصرف داخلی فراورده های 
نفتی افزایش و مثلا مصرف روزانه بنزین حتی به ۱۶۵ میلیون لیتر افزایش یافت و این یعنی مصرف از 
تولید پیشی گرفت، به همین دلیل ناگزیر شدیم درآمدهای نفت را با فراورده های نفتی تهاتر کنیم. وی 
از عموم مردم خواســت با نگاه به میزان مصرف بنزین و سایر فراورده های نفتی، مصرف شان را کاهش 
دهند. رئیس ســازمان برنامه و بودجه کشــور با تأکید بر تداوم اجرای طــرح کالابرگ گفت: اراده نظام 
تداوم کالابرگ برای هفت دهک است. منابع آن مرحله به مرحله در حال تأمین است و ان شاءاالله بقیه 
آن نیز تأمین می شــود. پورمحمدی شایعات کاهش دهک های مشمول کالابرگ را رد کرد و گفت: هیچ 
تصمیم جدیدی در این زمینه اتخاذ نشده و مشمول این طرح همان هفت دهک اعلام شده قبلی هستند.

از بودجه ساخت «پایتخت» اطلاع دقیق ندارم
پیمان جبلی هم در جمع خبرنگاران اظهار کرد: بودجه ســاخت سریال پایتخت در کمیته برآوردی 
که معمولا در ســیما فیلم برای تهیه سریال ها تشکیل می شود و متناسب با اجزای هر سریال همچون 
دکور، بازیگران و مواردی دیگر اســت، تصویب و پرداخت می شــود که از میزان آن اطلاع دقیق ندارم. 
وی افزود: تلاش کردیم از فرصت هم زمانی ماه رمضان با تعطیلات سال جدید به خوبی استفاده کنیم 
و ارزیابی از مخاطبان نیز نشــان می دهد نتیجه در مجموع رضایت بخش بوده است. جبلی تأکید کرد: 
عزم صداوسیما این است که برای ساخت آثار جذاب، فاخر و مخاطب پسند، از هنرمندانی که علاقه به 
اســتفاده از ظرفیت صداوسیما داشته باشند، بهره برداری کند. سریال پایتخت نشان داد صداوسیما این 

ظرفیت را دارد که مخاطبان را از اقصانقاط کشور پای تلویزیون بنشاند.

 زمان معرفی وزیر اقتصاد ارتباطی با روند مذاکرات ندارد
فاطمه مهاجرانی در حاشــیه جلسه هیئت دولت در جمع خبرنگاران در پاسخ به پرسشی درباره 

معرفی وزیر اقتصاد به مجلس و احتمال ارتباط این موضوع با روند مذاکرات، تصریح کرد: اصولا ما 
هیچ کدام از موضوعات کشور را به مذاکرات گره نزدیم و نمی زنیم. همان طورکه هم رئیس جمهوری 
گفت و هم دیروز مقام معظم رهبری راجع به آن تذکر دادند، ما هیچ کدام از موضوعات داخل کشور 
را به مذاکرات گره نمی زنیم. امور جاری کشــور در حال انجام اســت. مهاجرانی ادامه داد: مذاکرات 
به عنوان یکی از موضوعاتی که وزارت خارجه دنبال می کند، پیگیری خواهد شــد. وی افزود: درمورد 
معرفی وزیر اقتصاد قانونا دولت ســه ماه فرصت دارد و طبیعتا از ســه مــاه فرصت خود می تواند 
اســتفاده کند. درعین حال با واژه «بی صاحب بودن وزارت اقتصاد» که در پرســش مطرح شد، موافق 
نیســتم. دکتر اکرمی به عنوان سرپرست که قبلا هم این تجربه را داشته اند خیلی خوب امور را پیش 
می برنــد و هیچ کدام از امور این وزارتخانه معطل نمانده اســت و همــه زیرمجموعه ها در حال کار 

هستند.
سخنگوی دولت در پاسخ به پرسشی درباره سرمایه گذاری آمریکایی ها در ایران و بازگشایی سفارت 
آمریکا در تهران، تأکید کرد: بازگشــایی سفارت موضوعی است که تالی بر موضوعات دیگر است؛ در 
حال حاضر بازگشایی سفارت آمریکا موضوعیت ندارد، موضوع هنوز بسیار خام است و پاسخ به این 
ســؤال معنایی ندارد. وی افزود: موضوع سرمایه گذاری خارجی نیز روال مشخصی دارد و برای همه 
کشــورها یکسان اســت. اقدام به هرگونه سرمایه گذاری، 
صرف نظر از ملیت، باید در چارچوب قوانین و خطوط قرمز 
کشور انجام شود. ســخنگوی دولت اظهار کرد: موضوع 
مهمی که جانبازان را خوشحال خواهد کرد این است که 
موضــوع واردات خودروی جانبازان در بودجه ۱۴۰۴ دیده 

شده و امروز در دولت به تصویب رسید.

 تابستان بهتری پیش رو داریم
عباس علی آبادی نیز در حاشیه جلسه هیئت دولت در 
جمع خبرنگاران، بیان کرد: من فکر می کنم تابستان بهتری 
پیش رو خواهیم داشــت. با توجه به اینکــه نیروگاه های 
تجدیدپذیــر در حال ورود به مدار هســتند، تاکنون حدود 
پنج هزارو ۸۰۰ مگاوات واحد جدید، هم رفع محدودیت شــده و هم به مدار تولید اضافه شده است. 
خوشبختانه دیشب نیروگاه رودبار نیز به مدار تولید پیوست که خبر خوبی است. می توانیم از ظرفیت 
آبــی که ما در حوزه رودخانه کارون داریم، اســتفاده کنیم. علی آبادی در ادامــه اظهار کرد: در حوزه 
انرژی ما ســال گذشته ۳۸۰ میلیارد کیلو وات ساعت در ســال برق تولید کردیم. همه این ظرفیت به 
استفاده مفید نرسید. بخشی از این انرژی تولیدشده در مسیر انتقال تلف می شود. بخشی نیز دستخوش 
تلفات غیرمجاز می شــود. ما یک ســری تلفات فنی و یک ســری تلفات غیرفنی داریم. امسال در حال 
تلاش هستیم تا هم تولید را افزایش دهیم و هم تلفات غیرفنی را کاهش دهیم. وزیر نیرو در پاسخ به 
پرسشی پیرامون کمبود ســوخت نیروگاه ها برای تولید برق، بیان کرد: تابستان فرصتی برای تعمیرات 
است. کمااینکه زمستان نیز فرصتی برای تعمیرات نیروگاه های حرارتی است. زمانی که ما با محدودیت 
سوخت مواجه می شویم، سال گذشته به دلایل فنی دچار محدودیت شدیم و زمستان سختی را پشت 
سر گذاشتیم، واحدهای حرارتی به تعمیرات نرفتند. من از همکارام تشکر می کنم. همکاران بنده تلاش 
کردند تعمیرات را جبران کنند. هیچ یک از همکاران بنده در بخش تعمیرات تعطیلات عید نداشــتند. 
حتی روز عید هم تعمیرات انجام دادند. خوشبختانه تعمیرات خوبی داشتیم. وی در ادامه خاطرنشان 
کرد: به نظر بنده وضعیت مناســبی است. در تابســتان نیز واحدهای پالایشگاهی ما باید به تعمیرات 
بروند. احتمالا مشــکل ســوختی داریم. فکر کنم با طرحی که ما در حوزه مصرف خواهیم داشــت و 

محدودیت هایی را برای پرمصرف ها اعمال خواهیم کرد، ان شاءاالله وضعیت خیلی بهتر خواهد شد.

مجلس همراهی کند تا اختیار جابه جایی ساعت رسمی کشور به دولت برگردد
علاءالدین رفیع زاده هم در جمع خبرنگاران با اشاره به درخواست دوفوریتی دولت از مجلس برای 
بررسی جابه جایی ساعت رسمی کشور، گفت: این امر به صرفه جویی در مصرف انرژی کمک می کند. 
مطالعات داخلی و خارجی نشــان می دهد جابه جایی ساعت رسمی بین هزار تا هزارو ۵۰۰ مگاوات 
صرفه جویــی برق را به همراه دارد. وی افــزود: امیدواریم مجلس همراهی کند تا اختیار جابه جایی 

ســاعت رسمی کشور در شــش ماهه اول و دوم ســال به دولت برگردد. رفیع زاده درباره 
ســاماندهی وضعیت نیروهای شــرکتی نیز اظهار کرد: در این زمینه چهار جلسه برگزار 
شده است و یک جلسه نیز هفته آینده برگزار می شود تا در نهایت پیشنهاد مشخص ما به 

دولت ارائه شود تا تصمیم گیری کنند.

وزرا در حاشیه جلسه هیئت دولت پاسخ گوی سؤال های خبرنگاران بودند
پیام مقام معظم رهبری به پوتین

بانهایت تأثر و تأسف در تاریخ ۲۸ فروردین ۱۴۰۴ یک سال از 
آسمانی شدن همسری مهربان و مادری دلسوز و فداکار مرحومه 

مغفوره خانم (گیتی افروز برادران فرشچی)همسر دکتر ایرج ناظری 
گذشت .بنا بر توصیه مرحومه هزینه مراسم سالگرد صرف امور 

خیریه خواهد شد. 

حذف ۵ از معادله ۱+۵

امیر مقامی
استاد دانشگاه

واقع گرایی به جای شعار: 
همکاری با شرکت های کوچک و متوسط 

آمریکایی، فرصتی برای ایران

حسام عسگری
بعد از دور اول مذاکرات مســتقیم ایران و آمریکا، و به ویژه پس از ســخنان 
رئیس جمهور که اعلام کرد «هیچ مانعی برای ورود سرمایه گذاران آمریکایی 
به ایران وجود ندارد»، برخی سیاسیون داخلی و رسانه ها شروع کردند به مانور روی 

ارقامی مانند چند صد یا حتی چند هزار میلیارد دلار سرمایه گذاری آمریکا در ایران.
اما این ارقام نه تنها با واقعیت میدانی تطابق ندارند، بلکه بیشــتر جنبه تبلیغاتی و 
فضاسازی دارند و نشــان دهنده یک تحلیل دقیق از شرایط اقتصادی و ژئوپلیتیکی 
فعلی ایران نیســتند. واقعیت این است که به جای بازی های رسانه ای و شعارهای 
اغراق آمیــز، باید واقع بین بــود. اگر بخواهیم از ظرفیت مذاکــرات پیش رو به نتایج 
ملموس برســیم، یکی از مســیرهای جــدی و کم هزینه، همکاری با شــرکت های 
کوچک و متوســط آمریکایی (SMEs) در حوزه هایی اســت که نیاز واقعی و فوری 
کشــور ما هستند؛ مانند کشــاورزی، آبیاری نوین، صنایع غذایی، مدیریت منابع آب و 
فناوری های مربوط به بهره وری خاک و محصولات. ما پیش تر در یادداشــتی به این 
مسئله اشاره کرده بودیم که ورود این نوع شرکت ها، الزاما به معنای «سرمایه گذاری 
کلان» نیســت. بلکه این همکاری می تواند به شکل انتقال تکنولوژی، مشارکت در 
پروژه های کوچک، مشــاوره تخصصی و حتی مدل های مشارکتی سودآور باشد که 
در آن شــرکت های آمریکایی، بدون تزریق سرمایه بزرگ، با دانش و فناوری خود در 
سود پروژه ها شریک شوند. با این حال برخی منتقدان مطرح می کنند که سرمایه گذار 
آمریکایی «چرا باید وارد ایران شــود؟»، آن هم در شرایطی که سرمایه گذاران داخلی 
هم از بوروکراسی، ناامنی اقتصادی و فشارهای نهادی گله مندند. پاسخ این است که 
ما نباید این مدل همکاری را با سرمایه گذاری های صنعتی سنگین مقایسه کنیم. در 
واقع، اتفاقا چون این شــرکت ها کوچک و چابک اند، برای پروژه های سبک و پربازده، 
مناســب تر از غول های ســرمایه گذاری اند. از طرف دیگر، در داخل کشور سرمایه به 
اندازه کافی وجود دارد؛ اما مســئله توان اســتفاده از آن و بهره وری پایین آن است. 
ورود شــرکت های متخصص و روزآمد آمریکایی می تواند دقیقا همین نقطه  ضعف 
را هدف بگیرد و از محل همان سرمایه داخلی، تولید ارزش  افزوده کند. همکاری با 
شرکت های کوچک و متوسط آمریکایی، برخلاف تصور برخی، نه تنها ممکن است، 

بلکه مزیت های زیادی هم دارد:
نیازی به مذاکرات سیاسی پرتنش و توافقات کلان ندارد.

امــکان اخــذ مجوزهــای مــوردی از خزانــه داری آمریــکا بــرای بخش هــای 
غیراحساس برانگیز مثل کشاورزی وجود دارد.

به جای تزریق پول، انتقال تکنولوژی و بهره وری صورت می گیرد.
اثر نمادین و تدریجی بر بهبود روابط دو کشور خواهد داشت.

در نهایت باید گفت اگر قرار اســت راهی واقع بینانه برای تعامل با جهان باز شــود، 
از دل همین مســیرهای کم هزینه اما هوشمندانه خواهد گذشت، نه از دل رؤیاهای 

میلیارد دلاریِ تبلیغاتی.

وحیده کریمی


